
3 س�ام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق ش�م�اره 88498440 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.
----------------------------------------

   زندگي براي خانواده  هاي  تحت پوش�ش بهزيستي سخت 
است 

يك شهروند – تهران: وزير كار و رفاه اجتماعي چطور از قطع حمايت 
خانواده  هاي  تحت پوش��ش س��ازمان بهزيس��تي صحبت مي كند در 
شرايطي كه نمي داند واقعاً آنها چطور صورت خود را سرخ نگه داشته اند. 
بنده كه با يك بچه معلول تحت پوش��ش بهزيس��تي هستم، از همان 
مرحله اول جزو گروه هايي بودم كه س��بد غذايي به بنده تعلق نگرفت 
و آقاي وزير گفته بود كه ما گروهي را كنار گذاشته ايم كه اگر نيازمند 
باشند خودشان مي آيند و پيگيري مي كنند. آيا اين رفتارها افتخار است 

كه اينطور از رسانه ها پخش مي شوند. 
----------------------------------------

    بازار مبل يافت آباد تاريك است 
غامعباسي – تهران: در منطقه 17 تهران و در محدوده بازار مبل، 
نور خيابان ها خيلي كم اس��ت و اين مس��ئله موجب شده سارقان و به 
خصوص آنها كه كارشان سرقت وسايل خودرو است به راحتي دست 
به اعمال مجرمانه بزنن��د. علاوه بر اينكه از نيروي انتظامي خواس��تار 
محافظ��ت از اموال مردم هس��تيم، از ش��هرداري مي خواهيم نور اين 

مناطق را تأمين كند. 
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88498445سرويس اجتماعي

آموزش و پرورش 1350 شغل به معلولان بدهكار است 

معلولانقبولميشونداماپذيرفتهنميشوند

ايران آماده ارسال كمك هاي مردمي و برپايي بيمارستان صحرايي در يمن است

ممانعت عربستان از ارسال محموله هاي بشردوستانه به يمن

رويكرد آموزش و پرورش در دولت يازدهم نيز 
نش�ان مي دهد، ادامه رويه آموزش و پرورش 
دولت قبل در زمينه اجرا نشدن قانون اختصاص 
3 درصد ظرفيت استخدام به معلولان به دولت 
خاصي رب�ط ن�دارد و اجراي قان�ون مي تواند 
متناس�ب با ش�رايط روز وزارتخانه ها متوقف 
شود يا مسكوت بماند. اين در حالي است كه از 
سال 90 و با آغاز استخدام ها در اين وزارتخانه 
تا امروز ك�ه مجوز اس�تخدام 5 ه�زار نفر در 
آموزش و پرورش از س�وي دولت صادر شده، 
آموزش و پرورش اس�تخدام ه�زار و 350 نفر 
را به جامعه معلولان بدهكار اس�ت و اين رقم 
با اجراي كامل قانون استخدام 60 هزار نفر در 
آموزش و پرورش به هزار و 800 نفر مي رس�د. 
س��هميه 3 درصدي معلولان در اج��راي قانون 
استخدام 60 هزار نفر در آموزش و پرورش كه 20 
هزار نفر آن سهم مديريت كنوني اين وزارتخانه 
است ناديده گرفته شد، همانطور كه در مديريت 
پيشين آموزش و پرورش و در پرونده استخدام 40 

هزار نفر به اجراي اين قانون توجهي نشد. 
هرچند انتظ��ار مي رفت مجلس ب��ر اجراي اين 
مصوبه خود اص��رار بورزد يا حداقل فراكس��يون 

معلولان از س��احت نظارتي مجلس بهره برده و 
اجراي اي��ن قانون را مديريت كن��د، اما گويا اين 
حداقل امكان براي ايجاد رفاه نسبي در معيشت 
جامعه معلولان و خانواده هاي آنها ميس��ر نشده 

است. 

در همين رابطه روز گذشته علي همت محمودنژاد، 
رئيس انجمن حماي��ت از حقوق معل��ولان، در 
گفت وگو با رسانه ها خواستار جلوگيري از تضييع 
حقوق معلولان در وزارت آموزش و پرورش ش��د 
و گفت: بر اس��اس قانون جامع حمايت از حقوق 

معلولان بايد 3 درصد از استخدام هاي دستگاه ها 
و نهادهاي دولتي به معلولان اختصاص پيدا كند 
اما اين در حالي است كه اين قانون از سوي برخي 

از دستگاه ها اجرايي نمي شود. 
    شكايت تضييع حقوق معلولان در ديوان 

عدالت
محمودنژاد تأكيد كرد: با توجه به اينكه ۵ هزار نفر 
در رديف استخدام جديد آموزش و پرورش قرار 
دارند، بنابراين بايد طبق قانون 3 درصد استخدام 
معلولان 1۵0 نفر از اين تعداد در اختيار سازمان 
بهزيس��تي قرار گيرند تا از مي��ان معلولان، افراد 
داراي شرايط لازم را انتخاب و به وزارت آموزش و 

پرورش معرفي كند. 
به گفته رئيس انجمن حمايت از حقوق معلولان، 
از 40 هزار نفر بايد ه��زار و 200 نفر معلول طبق 
سهميه در آموزش و پرورش استخدام مي شدند 
اما متأسفانه اين افراد پس از قبولي در آزمون اين 

وزارتخانه به دليل معلوليت پذيرش نشدند. 
وي گفت: هنوز شكايت س��ازمان هاي مردم نهاد 
و بسياري از معلولان در اس��تخدام قبلي وزارت 
آموزش و پرورش و تضييع حق��وق معلولان در 

ديوان عدالت اداري مطرح است. 

در حال�ي ك�ه بي�ش از 150 ه�زار نف�ر از م�ردم يم�ن در پ�ي 
حم�ات هواي�ي عربس�تان س�عودي آواره ش�ده و طب�ق 
گزارش ه�ا 7/5 ميلي�ون نف�ر نيازمن�د كمك ه�اي بين المللي 
هس�تند، راه ه�اي انتق�ال هواي�ي و درياي�ي اي�ن كمك ها از 
س�وي ائت�اف مهاج�م به يم�ن بس�ته ش�ده و ب�ه كمك هاي 
بشردوس�تانه هال احمر ايران نيز مجوز ورود داده نمي ش�ود. 
دكتر ش��هاب الدين محمدي عراقي، معاون امور بين الملل و حقوق 
بشردوستانه جمعيت هلال احمر، درنشستي خبري درباره كمك هاي 
بشردوستانه ايران به يمن گفت: پيش از حمله هوايي عربستان، سه 
محموله ارسال كمك هاي بشردوس��تانه به يمن داشتيم اما با حمله 
هوايي عربس��تان محدوديت هايي در كمك رساني هاي بين المللي 
ايجاد شده اس��ت. در تماسي با فدراس��يون بين المللي و هلال احمر 
اعلام آمادگي كرديم كه اگر لازم باشد كمك هايمان را در قالب كميته 

و فدراسيون بين المللي صليب سرخ ارسال كنيم.  بنا به تأكيد معاون 
امور بين الملل و حقوق بشردوستانه جمعيت هلال احمر، همچنين 
بنا به تقاضاي يمن، آمادگي برپايي بيمارستان صحرايي در اين كشور 

وجود دارد. 
 محمدي عراقي تأكيد كرد: جهت ارسال كمك هاي بشردوستانه لازم 
است حداقل ش��رايط امنيتي و امكان دسترسي وجود داشته باشد. 
البته اين محدوديت ها تنها براي ايران نيست بلكه ديگر سازمان هاي 
بين المللي نيز با اين محدوديت ها روبه رو هستند. مشكلي كه اكنون 
در ارس��ال كمك هاي بشردوس��تانه وجود دارد، آن است كه پس از 
حملات عربستان، فضاي هوايي يمن در اختيار نيروهاي حمله كننده 
قرار گرفته اس��ت و لازم است براي ارس��ال كمك هاي بشردوستانه 

امنيت لازم برقرار شود. 
در حال حاضر محموله هاي امدادي ايران در بندرعباس و همچنين 

تجهيزات پزشكي مصرفي مورد نياز يمن نيز در تهران آماده ارسال 
هس��تند. به گفته عراقي براي ارس��ال اين كمك ها ب��ا هلال احمر 
عربستان نيز تماس گرفته شده اما آنها تاكنون جوابي نداده اند.  وي 
به بيانيه كميته ملي حقوق بشردوستانه جمعيت هلال احمر و ارسال 
آن به مجامع بين المللي اش��اره كرد و گفت: در اي��ن بيانيه به نقض 
قوانين بين المللي اعم از محكوميت استفاده از سلاح هايي كه درد و 
رنج بيش از اندازه تحميل مي كنند، تلفات غيرنظاميان به ويژه زنان 
و كودكان و همچنين محدوديت در ارسال كمك هاي بشردوستانه 
اشاره و اعتراض خود را اعلام كرده ايم.  معاون امور بين الملل و حقوق 
بشردوس��تانه جمعيت هلال احمر با تأكيد بر اينكه امكان ارس��ال 
كمك ه��اي غيرنقدي وجود ن��دارد، افزود: در مجم��وع كمك هاي 
بشردوستانه ايران به يمن 133 تن با ارزش ريالي 131 ميليارد ريال 

خواهد بود. 

نفيسه ابراهيم زاده انتظام 
   گزارش يك 

با اجراي طرح رتبه بندي
حقوق معلمان 180 تا 200 هزار تومان افزايش مي يابد

معاون توس�عه مديريت و پش�تيباني وزارت آموزش و پرورش با 
اعام اينكه جذب و اس�تخدام فرزن�دان فرهنگي�ان در اولويت 
قرار دارد، گفت: رتبه بندي كه اكنون در ذهن معلمان اس�ت و آن 
را نقد مي كنند، طرحي نيس�ت كه در دس�تور تصويب قرار دارد. 
بطحايي با عنوان كردن اين مطلب كه همه معلماني كه حداقل شش سال 
سابقه دارند، مشمول طرح رتبه بندي خواهند شد، افزود: شاخص هايي 
كه در اين طرح اعمال مي شود همان وظايفي بوده كه معلمان در حال 
انجام آن هستند و اين در حالي است كه بيش از 90 درصد معلمان، شامل 
رتبه يك اين طرح ش��ده و حداقل بين يك ميليون و 800 تا 2 ميليون 
ريال به حقوق آنان افزوده مي ش��ود.  وي با اشاره به اينكه در اعتبارات و 
بودجه عمومي دولت سهم آموزش و پرورش در حال كاهش است، گفت: 
شرايطي وجود ندارد كه همه مشكلات اعتباري اين سازمان توسط دولت 
حل ش��ود و دولت نمي تواند به اندازه اي كه معلم با دل راضي برود س��ر 
كلاس به وي پول بدهد، بنابراين بايد به��ره وري افزايش يابد.  بطحايي 
با تأكيد بر ايجاد تغيير در روش ها و افزايش درآمدها و كاهش هزينه ها، 
يادآور شد: بايد با تلاش هاي اساس��ي منابع جديدي به دست بياوريم.  
معاون توس��عه مديريت و پش��تيباني وزارت آموزش و پرورش با اشاره 
به تأسيس شركت كارگزاري اقتصادي و رفاهي گفت: اين شركت امور 
مربوط به مسائل رفاهي، بيمه اي و درمان معلمان را انجام داده، اميدواريم 
اين شركت گره هاي اداري را در قالب بخش خصوصي، بازگشايي كند.  
وي با تأكيد بر كاهش هزينه ها و افزايش منابع در اين وزارت خاطرنشان 
كرد: بايد در امور جاري هزينه ها را كاهش داده و به تناسب آن درآمدها را 
افزايش دهيم.  بطحايي گفت: مطالعات طرح افزايش درآمد و منابع انجام 
شده و هم اكنون فرصت هايي در تهران موجود و در حال استفاده است و 
در اين قالب حسابي به نام عدالت آموزشي ايجاد شده تا بخشي از منابع و 

درآمدها را به اين حساب انتقال دهيم. 

معاون وزير ورزش و جوانان:
  21درصد ازدواج ها 

در كمتر از 5 سال به طلاق مي انجامد
اگر ب�ه وضعيت جوان�ان بي توجه�ي كني�م بايد نگران مس�ائل 
اجتماعي باش�يم و امروز وضعيت طاق در كشور ما خوب نيست 
و 21 درص�د ازدواج ها در كمتر از پنج س�ال به ط�اق مي انجامد. 
دكتر محمود گلزاري، معاون س��اماندهي ام��ور جوانان وزارت ورزش 
و جوانان با عنوان ك��ردن مطلب فوق و با بيان اينك��ه تعداد جمعيت 
جوان بين 1۵ تا 29 س��ال كش��ور حدود 23 تا 24 ميليون نفر است، 
گفت: جوانان گروهي قدرتمند و توانا از نظر شادابي جسمي و چالاكي 
و درك ذهني هس��تند و جواني يك نيرو، قدرت و توان و بزرگ ترين 

قدرت جامعه است. 
وي ادامه داد: گروه جوان كشور ما از 3۵ درصد به 30 درصد رسيده و 
جمعيت ميانسالان نيز از 4 درصد به حدود 7 درصد رسيده كه نشان 
دهنده اين است كه جامعه ما در حال پير شدن و نسل جوان ما در حال 

كاهش است. 
معاون س��اماندهي امور جوانان وزارت ورزش و جوان��ان با بيان اينكه 
مسئله ديگر در آسيب هاي جوانان اعتياد است و اعتياد به مواد صنعتي 
در حال افزايش اس��ت، تصريح كرد: مسئله خشونت و پرخاشگري كه 
موجب قتل هاي بدون انگيزه قبلي مي ش��ود، در جوانان افزايش يافته 
و بعد از زندانيان مواد مخدر و سرقت بيشترين آمار زندانيان ما مربوط 
به خش��ونت است.  گلزاري تش��كيل س��ازمان ملي جوانان را با هدف 
بيداركردن دس��تگاه ها در خصوص مس��ئله جوانان دانس��ت و گفت: 
ظرفيت دس��تگاه هاي مختلف بايد در اين زمينه فعال ش��ود كه براي 
ضمانت اجرايي اين مسئله شوراي عالي جوانان با حضور 18 دستگاه 
كه در اين زمينه نقش دارند، تشكيل شد و ستاد ملي ساماندهي امور 
جوانان كه 30 عضو دارد نيز حكم مجري براي آن شوراي عالي را دارد. 
----------------------------------------
ايران ركورددار تجويز دارو، آزمايش و سي تي اسكن
قائم مقام س�ازمان بيمه س�امت اي�ران با بي�ان اينك�ه در هيچ 
كجاي دنيا به اندازه ايران، دارو، آزمايش و س�ي تي اس�كن براي 
بيماران تجويز نمي ش�ود، گفت: بس�ياري از مراجع�ات بيماران 
به آزمايش�گاه ها، مراك�ز راديولوژي، س�ي تي اس�كن و ام آر اي 
غيرض�روري ب�وده و به دليل ع�دم معاين�ه دقيق و كام�ل بيمار 
توس�ط پزش�ك و تش�خيص هاي اش�تباه ص�ورت مي گي�رد. 
دكتر رحمت الله توكل با انتقاد از معاينه شتابزده و فله اي برخي پزشكان 
تصريح كرد: معاينه يك بيمار بايد حداقل 20 دقيقه تا نيم ساعت طول 
بكشد.  وي افزود: 70 تا 80 درصد تشخيص بيماري بر مبناي گرفتن 
شرح حال كامل از بيمار و معاينه دقيق اوست و گرفتن شرح حال زمان 
مي برد، اما متأسفانه اكنون اين گونه نيست.  توكل تأكيد كرد: پزشك 
بايد از معاينه فيزيكي دقيق بيمار و حرف هاي او به تش��خيص برسد و 
براي قطعيت تش��خيص از روش هاي پاراكلينيكي استفاده كند.  اين 
متخصص مغز و اعصاب گفت: اما در حال حاضر بس��ياري از مراجعات 
بيماران به آزمايش��گاه ها، مراكز راديولوژي و سي تي اسكن و ام آر اي 
غير ضروري اس��ت و فقط به دليل وقت نگذاشتن پزشك براي معاينه 
بيمار صورت مي گيرد و اين پروسه، هزينه هاي زيادي، هم به بيماران و 
هم سازمان هاي بيمه گر تحميل مي كند.  وي افزود: در هيچ جاي دنيا 
پزشكان به اندازه ايران، بي رويه دارو و آزمايش و سي تي اسكن و... براي 
بيمار تجويز نمي كنند و تنها راه كاهش آن، نظارت بيش��تر و دقيق تر 
سازمان هاي بيمه گر است چراكه وزارت بهداشت كه فروشنده خدمت 

است، نمي تواند خودش ناظر و تعيين كننده خدمت باشد. 

زهرا چيذري
   گزارش 2 

مرجع تقليد شيعيان با بيان اين كه سابقا قرآن در حوزه 
علميه غريب بود، فرمودند: در حوزه هاي علميه بايد 
نبايد  قرآن  توجه شود،  قرآني  مسائل  به  اين  از  بيش 
در حاشيه باشد بلكه بايد در متن زندگي و حوزه هاي 
متن  در  اصول  و  فقه  كه  همانگونه  گيرد؛  قرار   علميه 
حوزه هاي علميه قرار دارد قرآن مجيد نيز بايد اين گونه 
باشد.به گزارش خبرگزاري حوزه حضرت آيت االله العظمي 
ناصر مكارم شيرازي از مراجع عظام تقليد پنج شنبه شب 
27 فروردين ماه 1394 در يازدهمين همايش اساتيد 
تفسير حوزه علميه قم كه در دارالقرآن علامه طباطبايي 
برگزار شد، با تقدير از برگزار كنندگان اين همايش گفت: 
زماني كه من در جلسات قرآني شركت مي كنم، معنويت، 

روحانيت و نورانيت خاصي در آن مي بينم.
ايشان افزودند: قرآن مجيد نور بوده و جلسات قرآني نيز نور 
هستند؛ زماني كه مرحوم علامه طباطبايي شروع به تدريس 
تفسير قرآن كرد، تصور نمي كرد كه روزي در بيتش اين اندازه 
علماي تفسير و علوم قرآني گرد يكديگر بيايند و در زمينه 

هاي قرآني بحث و گفت وگو كنند.
استاد برجسته درس خارج حوزه علميه قم با بيان اين كه سابقا 
قرآن در حوزه علميه غريب بود، اظهار داشت: خوشبختانه 
امروزه به بركت انقلاب اسلامي قرآن حضور واضح و روشن 
در تمامي شئون پيدا كرده است، شكر خداوند در حال حاضر 
قرآن در حوزه علميه ظهور و بروز دارد اما هنوز شأن قرآن 

رعايت نشده است.
اين مرجع تقليد به تبيين مسئله پيامبر اسلام در آيينه قرآن 
پرداخت و ابراز داشت: شايد برخي در اين موضوع فعاليت 
هايي انجام داده باشند اما گفتار قرآن مجيد درباره شخصيت 
والاي رسول اكرم(ص) دامنه دارد؛ پرداختن قرآن به شخصيت 
پيامبر اسلام نه تنها عظمت ايشان را نشان مي دهد بلكه پيام 

هايي براي انتخاب كردن مسير زندگي دارد.
ايشان عنوان كردند: در قرآن مجيد دو دسته صفت براي رسول 
اكرم(ص) بيان شده است، برخي از اين صفات خلق و خوي 
پيامبر اسلام را بيان مي كند و برخي ديگر به جنبه اي عملي 
زندگاني ايشان مي پردازد، همچنين در برخي ديگر از آيات 

هر دو صفت در كنار يكديگر مطرح شده است.
حضرت آيت االله مكارم شيرازي با اشاره به آيه«لقََدْ جَاءكَُمْ رَ سُولٌ مِّنْ 
أنَفُسِكُمْ عَزيِزٌ عَليَْهِ مَا عَنِتُّمْ حَرِ يصٌ عَليَْكُم باِلمُْؤْمِنِينَ رَ ئوفٌ رَّ حِيمٌ» 
خاطر نشان كرد: در اين آيه صفت مهم و والاي رسول اكرم(ص) 

بيان شده است؛ خداوند در اين آيه به جاي منكم از انفسكم استفاده 
 كرده است، اين مسئله نشان مي دهد كه پيامبر از درون جان و روح 
انسان ها ظاهر شده و آشناي به تمام مشكلات و رنج هاي 

انسان است.
ايشان با اشاره به دومين وصف اين آيه در زمينه شخصيت رسول 
 اكرم(ص) گفت: خداوند خطاب به انسان ها مي فرمايد كه درد و 
رنج هاي شما براي پيامبر درد آور است، اين بدان معنا بوده 
كه اگر انسان داراي مشكل و رنجي باشد به مانند اين است 

كه وجود مقدس خاتم النبيين به آن دچار شود.
اين مرجع تقليد افزود: قرآن كريم در ادامه مي فرمايد كه رسول 
 اكرم(ص) نسبت به آن ها حريص است، حريص به كسي گفته 
مي شود كه به چيزي علاقه شديد داشته باشد؛ البته امروزه 
از كلمه حريص با عنوان منفي استفاده مي شود اما در اين 
آيه براي مبالغه در زمينه اهتمام پيامبر براي هدايت انسان 
ها از كلمه حريص استفاده شده است.مفسر برجسته قرآن 
كريم با اشاره به آيه 159 سوره آل عمران ادامه داد: از اين 
آيه استفاده مي شود كه رسول اكرم(ص) مظهر رحمت الهي 
است، در ادامه اين آيه آمده است كه پيامبر اسلام بد زبان و 

سنگ دل نبوده است.
ايشان ابراز داشتند: با دقت مي توان فهميد صفاتي كه دشمنان 
براي پيامبر اسلام بيان كرده اند ريشه در خوبي هاي ايشان 
دارد و تعريف رسول اكرم(ص) از آن استفاده مي شود، دشمنان 
وصله هاي همانند ساحر، مجنون، شاعر و مسحور را به ايشان 

نسبت دادند.
حضرت آيت االله العظمي مكارم شيرازي با بيان اين كه ذم دشمنان 
براي پيامبر در واقع مدح ايشان است، عنوان كرد: چه خوب است 
انسان از مذمت هاي دشمن نكته هاي مثبت را اثبات كند؛ يكي 
از صفاتي كه به پيامبر نسبت مي دادند ساحر بود، عرب جاهليت 
 زماني كه ديد قرائت قرآن پيامبر انسان ها را به ايشان جذب 
مي كند چنين صفتي را به ايشان نسبت داد، اين افراد جاذبه 

قرآن را سحر مي دانستند.
ايشان خاطرنشان كردند: اين افراد گاهي پيامبر را مسحور مي 
خواندند، مسحور به كسي گفته مي شود كه كسي او را سحر 
كرده باشد و كارهاي خارق العاده انجام دهد، اين نسبت نادرست 

نيز به دليل مشاهده معجزات رسول اكرم(ص) است.

اين مرجع تقليد با اشاره به مجنون ناميده شدن پيامبر اسلام 
از سوي دشمنان گفت: در زمان ايشان دشمنان براي جلوگيري 
از دعوت حق پيشنهادهاي مهم مالي و مقامي مي دادند، به 
دليل اين كه رسول اكرم(ص) در برابر امتيازات مالي و مقامي 
استقامت كردند و دست از دعوت به دين اسلام نكشيدند، از 

سوي دشمنان مجنون ناميده شدند.
ايشان افزودند: نسبت هاي دشمنان اسلام به رسول اكرم(ص) 
كاملا ضد و نقيض است، اين افراد از سويي پيامبر را ساحر مي 
خوانند كه لازمه ساحر بودن هوش داشتن و باهوشي است، از 
سوي ديگر نيز اين افراد ايشان را مجنون مي دانند كه شخص 
مجنون داراي هوش نيست، بنابراين ساحر و مجنون بودن و 

ديگر صفات با يكديگر جمع نمي شوند.
ايشان با اشاره به اين كه صفات بيان شده براي رسول اكرم(ص) 
در قرآن كريم داراي پيام هاي است، ادامه داد: نخستين پيام 
اين است كه اگر پيامبر اسلام به اين اندازه عظمت پيدا كرده 
به دليل رعايت صفاتي بوده كه در قرآن بيان شده است، از 
درجاتي  به  كند  رعايت  را  اين صفات  انسان  اگر  رو  همين 

خواهد رسيد.
حضرت آيت االله مكارم شيرازي اكتفا به بيان عظمت قرآن 
را از مشكلات حال حاضر كرسي هاي تفسير دانست و ابراز 
داشت: افزون بر بيان عظمت قرآن بايد جنبه هاي عملي و 
راهكارها نيز با فضايل آميخته شود، به عنوان مثال برخي به 
اندازه اي پيامبر اسلام را بالا مي برند كه ايشان را از اسوه و 

الگو بودن خارج مي كند.
معظم له عنوان كردند: فضايل قرآن، پيامبر و اهل بيت(ع) در 
حد اعلي است اما رابطه بين پيامبر و امت و امام و مأموم بايد 
حفظ شود تا قرآن مايه هدايت انسان ها قرار گيرد، اگر اين 
چنين نشود قرآن فقط ذهنيات محسوب مي شود وخارج از 

محدوده زندگي قرار مي گيرد.
مفسر برجسته قرآن كريم زحمت فراوان رسول اكرم(ص) براي 
دين اسلام را از ديگر پيام ها دانست و خاطرنشان كردند: حضرت 
در مسير به ثمر رساندن دين اسلام بد زباني ها و مشكلات 
بسياري را تحمل كردند، امروزه نيز كشور ميان سلسله اي 
از مشكلات قرار دارد كه به وسيله صبر و تحمل مي توان از 

آنان سر بلند خارج شد.

حضرت آيت االله العظمي مكارم شيرازي در همايش اساتيد تفسيرقرآن در بيت علامه طباطبايي :

 قرآن بايد همچون فقه و اصول جزء متون درسي حوزه قرار گيرد

رئيس مجلس خبرگان گفت: قرآن بدون سنت قرآن نيست 
و سنت نيز بدون قرآن سنت به حساب نمي آيد؛ سنت 
و قرآن در كنار يكديگر از سوي رسول اكرم(ص) توصيه 
شده است؛ تمامي موفقيت ها و پيشرفت هاي كشور به 

بركت انقلاب اسلامي و امام خميني(ره) است.
آيت االله محمد  به گزارش خبرگزاري حوزه حضرت 
يزدي رئيس مجلس خبرگان رهبري پنج شنبه شب 
گذشته 27 فروردين ماه 1394 ، در يازدهمين همايش 
اساتيد تفسير حوزه علميه قم كه در دارالقرآن علامه 
طباطبايي برگزار شد، گفت : زماني كه ما از اصفهان 
به قم آمديم درس تفسيري وجود نداشت، فقط درسي 

ساده در حد ترجمه مشاهده مي شد.
 وي افزود: زماني كه مرحوم علامه طباطبايي درس 
تفسير خود را آغاز كردند در اوايل شكل گيري اين 
اما  داشتند  از طلاب حضور  چنداني  نه  تعداد  درس 
آهسته آهسته و زماني كه معلوم شد كه سبك تفسير 
علامه با ديگر اساتيد تفاوت داشته و در كنار تفسير 
مسائل مورد نياز انسان همانند موضوعات اجتماعي بيان 
مي شود، جلسه تفسير اين عالم ديني پر جمعيت شد؛ 
علامه طباطبايي زحمات بسياري براي به ثمر رساندن 

تفسير الميزان كشيدند.
 رئيس جامعه مدرسين حوزه علميه قم با بيان اين كه 
علامه طباطبايي براي پاسخ به سؤالات مقدماتي را فراهم 
مي كرد تا شخص سؤال كننده بتواند خودش نتيجه 
بگيرد، اظهار داشت: يكي از خصايص بيان اين عالم ديني 
اين بود كه به صورت مستند و مستدل سخن مي گفتند 

و براي تفهيم بيشتر مقدماتي را ارئه مي كردند.
وي تقسير قرآن را كاري سخت توصيف كرد و ادامه 
داد: تفسير به اين دليل سخت است كه قرآن از علم 
مطلق الهي نزول كرده و به صورت حروف و كلمات 
تنظيم شده است، اين كتاب عزيز به واسطه امين وحي 

در قالب حروف بر انسان ها فرود آمده است.
آيت االله يزدي با بيان اين كه حروف و كلمات قرآن الهي 
است، ابراز داشت: انسان نبايد به خود اجازه بدهد كه در 
تفسير قرآن به جاي حروف و كلمات آن از حروفي و 

كلمات تفسيري ديگر استفاده كند، متأسفانه براي برخي 
رسم شده است كه كلمات قرآن را با «تفسير به راي» به 
معناي ديگر مي برند، بايد گفت خود خداوند مي توانست 

فلان لغت را بياورد اما اين كار را نكرده است.
وي عنوان كرد: با دقت بيشتر مي توان راز انتخاب 
لغت هاي خاص از سوي خداوند را فهميد، از همين 
رو بايد دانست كه خود كلمات قرآن كلمات ديگر آن را 
توضيح داده و تفسير مي كند؛ بنابراين نبايد بلافاصله 

به سراغ سنت رفت.
رئيس مجلس خبرگان رهبري با بيان اين كه برخي 
از مفسران بر ادبيات قرآن تكيه كرده و اعجاز اين 
كتاب الهي را از طريق ادبيات آن اثبات مي كنند، 
خاطرنشان كرد: برخي نيز بيشتر بر مسائل فلسفي و 
روايي تأكيد مي كنند، قرآن فقط با فلسفه، روايت و 

ادبيات معرفي نمي شود.
وي قرآن را دوره اي از احكام الهي عنوان كرد و گفت: 
قرآن كتاب فقه است، متأسفانه امروزه در دروس حوزه 
نخست اقوال علما درباره مسأله مورد نظر ذكر شده و 
سپس قولي كه از نظر مدرس قوي تر است در ذهن 
مستمع تقويت مي شود كه اين كار قدرت استنباط 

و تحقيق را از طلبه سلب مي كند.
رئيس جامعه مدرسين حوزه علميه قم افزود: بعد از 
اقوال، رواياتي خوانده مي شود و اگر  مطرح كردن 
زماني باقي ماند و نياز شد آيه اي از قرآن خوانده مي 
شود و هيچ استدلالي به آن صورت نمي گيرد، اين 
در حالي است كه قرآن نخستين ادله اربعه محسوب 
مي شود؛ بسياري از علماي سابق استفاده و استنباط 

قرآن را بر ديگر مسائل مقدم مي كردند.
وي با بيان اين كه متأسفانه در حوزه مقدسه علميه 
رسم شده كه در پايان درس و در صورت نياز از قرآن 
استفاده شود، اظهار داشت: اين در حالي است كه 
نخست بايد آيه قرآن خوانده شود و سپس از سنت 
كه كمك قرآن است بايد استفاده كرد، بعد از مراحل 

بايد فتاواي علما بيان شود.
آيت االله يزدي با اشاره به اين قرآن كتابي كهنه شدني 

نيست، عنوان كرد: قرآن كتابي هميشه زنده است كه 
هر روز مسائل جديدي دارد؛ بنابراين در مسأله تفسير 
از  نبايد فقط به بخشي خاص تكيه و بسنده كرد؛ 
مزيت هاي تفسير الميزان جامع بودن آن است كه 
شامل تمامي موضوعات از قبيل اجتماعي، فلسفي و 

ادبي مي شود.
وي خاطرنشان كرد: خوشبختانه از روزي كه علامه 
جريان  در  مهم  علم  اين  گفتند،  تفسير  طباطبايي 
حوزه هاي علميه قرار گرفت اما هنوز به نقطه مطلوب 
نرسيديم ولي در مسير تكامل هستيم؛ تفسير قرآن 

كريم كاري بسيار مهم بوده و سخت است.
رئيس مجلس خبرگان رهبري با بيان اين كه علامه 
طباطبايي به صورت عملي آموزش داد كه در بحث 
هاي معرفتي سنگين و پيچيده تا زماني كه اهلش 
از بيان آن حقايق خود داري كرد،  بايد  پيدا نشود 
گفت: از ائمه طاهرين(ع) در اين زمينه كه مسائل 
خاص را بايد براي افراد خاص گفت روايات بسياري 
داريم، ممكن است كه اساتيد به حقايقي دست پيدا 
كرده باشند كه شاگردان از درك آن عاجز هستند، 
از همين رو مرحوم علامه مسائل معرفتي سنگين را 
در جلساتي جداگانه به شاگردان خاص خود همانند 
حضرت آيت االله جوادي آملي و آيت االله اميني بيان 

مي كردند.
وي ادامه داد: قرآن بدون سنت قرآن نيست، سنت نيز 
بدون قرآن سنت به حساب نمي آيد؛ سنت و قرآن 
در كنار يكديگر توصيه شده از سوي رسول اكرم(ص) 
است، روايات تفسيري نبايد ناديده گرفته شود؛ بنابراين 
معرفتي خاص  مسائل  در  ويژه  به  بدون سنت  قرآن 
قابل تفسير نيست؛ وي در پايان با اشاره به گسترش 

تفسير قرآن در حوزه ها تاكيد كرد تمامي موفقيت ها 
و پيشرفت هاي كشور به بركت انقلاب اسلامي و امام 

خميني(ره) است.
ابتداي  لازم به ذكر است حضرت آيت االله يزدي در 
ورود به بيت شريف علامه طباطبايي از كتابخانه اين 
عالم رباني بازديد كردند و از تلاش بانيان و مسئولان 
اين  بازسازي  و  احياء  در  طباطبايي  علامه  دارالقرآن 
بوده  ايشان  تدريس  و  زندگي  محل  زماني  كه  بيت 

است، تقدير كردند .

حضرت آيت االله يزدي رئيس مجلس خبرگان رهبري در يازدهمين همايش اساتيد تفسير در دارالقرآن علامه طباطبايي:

اساتيد حوزوى در كنار دروس دينى طلاب را با آيات الهى آشنا كنند


